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ABSTRACT

The importance of this research comes in a time when most of the developed 
and developing countries are moving strongly towards state policies 
encouraging the growth and development of the private sector and self-
employment. In fact, the industrial sector in Sudan is having the potential 
to play a great role in the economy given the availability of different kind 
of inputs in the country. In Sudan 162,682 employees are working in the 
manufacturing establishments. Small business contributes 40% of total 
employment in the manufacturing establishments. Specifically in Kassala 
State, the reason why this research is directed towards SMEs is due the 
composition of the large as well as SMEs (Small & Medium Sized Enterprises) 
sector in the state economy. Large and medium scale industries account for 
38 industries employing 4,734; while Small business alone accounts for 912 
industries which employ 2,280 in the manufacturing sector.

This research investigates the impact of entrepreneurship capabilities on 
the growth/performance of industrial small and medium sized enterprises. 
Specifically the research focuses on internal and firm level capabilities 
represented by entrepreneurship orientation, technology, financial and human 
resources. The research also considers the external capabilities which are 
divided into two main capabilities: partnership linkages and sponsorship 
linkages. The third dimension of the research is entrepreneurship 
development macro policies including infrastructure, regulations, taxation 
policies and public administration of SMEs. 

The research draws different arguments and perspectives in the field of 
entrepreneurship; this is due to the reality that this discipline is still 
new in Sudan. Therefore availing rich literature will help further 
researches in this area. The literature is supported by relevant theoretical 
foundations and previous studies in the domain. Descriptively, historical 
and contemporary data were gathered from the case study to describe the 
context and characteristic of Kassala state particularly the economic and 
infrastructure foundations. Furthermore; statistics on industrial SMEs were 
presented including the special characteristics of industrial establishments 
in Kassala state. The data was collected from a sample of 244 existing SMEs 
in the industrial (manufacturing) sector in Kassala state in December 2008. 
The sampling was limited to existing industrial SMEs registered in the 
database of Comprehensive Industrial Survey conducted in 2001. A stratified, 
systematic random sampling with proportionate allocation technique was used.

The unit of analysis in this research is the industrial establishment. The 
research data was analyzed using SPSS software; bivaraite, multivariate 
correlation analysis (Pearson's r and Spearman's rho) and cross tabulation 
were used in the descriptive statistical analysis. Parametric tests were 
adopted in analyzing the data; simple regression employed in the testing of 
separate research hypotheses and multiple-regression used in testing the 
overall research model which assumes the impact of entrepreneurship 
capabilities on the growth of industrial SMEs. The general research model 
proves significance indicating the validity of the relationship between the 
independent and dependent variable although some specific variable are 
insignificant. All the significant relationships were traced and a unique 
model was developed together with the findings of the research. 
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Despite the similarities between this research and other previous studies on 
entrepreneurship; the uniqueness of this research compare to other relevant 
researches on subject matter among small enterprises is on the following: 
This research represents the first scientific research on entrepreneurship 
on SMEs in Sudan, it takes employees' growth as indicator of business growth 
and performance; while most previous study focus on profitability and sales 
growth, and it investigates the effects of entrepreneurship development 
macro policies as an element ignored by most of the previous studies. The 
research is concluded with recommendations classified as; general 
recommendations, specific recommendations and recommendations for future 
researches. All in all the recommendations critically build on the findings 
of the study and made to be oriented towards improving realities, studies, 
R&D, and policies concerning SMEs. 

البحث  مستخلص

والبللدان            المتقدملة البللدان معظلم فيله تتجله وقت في البحث هذا أهمية  تأتي
الحلر          والعملل الخلاص القطلاع وتطلوير نملو تشلجيع سياسلات نحلو  الناميلة

        . دور  للعلب المكانيلة للديه السلودان فلي الصلناعي القطاع الصغيرة  والصناعات
     . فإن       ذلك، من والهم المختلفة المدخلت لتوافر نظرا القتصاد في  ٪96.2كبير

. الصغيرة        الصناعات قطاع من السودان في الصناعات من

بنسبة       السودان في الصناعات قطاع بإحصائية     1.7يساهم العمالة إجمالي من ٪ 
بلل   بنسبة       162,682تقلدر الصغيرة الصناعية المنشآت وتساهم من  40عامل ٪ 

        . بحلوالي   الصلغيرة الصلناعات تقلدر كسلل، وليلة فلي العماللة هلذه  912إجملالي
دورهلا.          والمتوسلطة الصلغيرة الصلناعات تلعبله اللذي الدور لهذا ونسبة  صناعة

 . القطاع          هذا لدراسة البحث هذا توجيه تم السوداني القتصاد في

والداءالصلناعي          النملو عللى الداريلة الريلادة قلدرات أثلر البحلث هلذا  يتناول
       . القلدرات   عللى التحديلد وجله عللى البحلث ويركز والمتوسطة الصغيرة  للمؤسسات

التكنولوجيلا،        المخلاطر، وتحملل الدارة فلي والمتمثلل للمشلروعات  الداخليلة
       . القلدرات   العتبلار فلي ايضلا البحلث يأخلذ كملا والبشلرية الماليلة  والملوراد
   : وروابلط       الشلراكة روابلط رئيسليين قسلمين اللى تقسليمها تلم واللتي  الخارجيلة
        . الكليلة  السياسلات يتنلاول البحلث لهلذا الثلالث المنحى اما والعانات  المنح
والنظملة          التحتيلة البنيلة ذللك فلي بملا الدارية والريادة المشروعات  لتنظيم
. والمتوسطة       الصغيرة للمشاريع العامة والدارة الضريبية والسياسات

بمجال       تتعلق مختلفة لوجه البحث الدارية  يتطرق المشروعات؛ الريادة  وتنظيم
 . وبالتلالي           السلودان فلي جديلداً ليلزال المجلال هلذا أن حقيقلة إللى ذلك  ويرجع

 . تم             المجال هذا في البحوث من المزيد على يساعد سوف علمية مواد اتاحة  فإن
القتصادية           خاصة كسل لولية الساسية الخصائص لوصف الحالة دراسة بيانات  جمع
        . الصلناعية    الحصلائيات علرض تلم فقلد ذللك؛ عللى علوة التحتيلة والبنيلة  منها
الصلناعية        للمنشلآت الخاصلة للمميلزات بالضلافة والمتوسلطة الصغيرة  للمؤسسات

. كسل   ولية في
ملن        تتلالف عينلة ملن البيانلات جمع الصغيرة    244تم الصناعية المشروعات  من

     . المنشآت      على البحث عينات اقتصرت كسل بولية الصناعي القطاع في  والمتوسطة
علام        منلذ والمسلجلة القائملة والمتوسلطة الصلغيرة قاعدة  2001الصلناعية  في

     . العينللات    باسللوب المعاينلة تملت وقلد الشللامل الصلناعي المسللح  بيانلات
. تناسبي    بتوزيع القطاعية العشوائية

للبيانلات         ( الحصلائي التحليلل برناملج بواسلطة البحلث بيانلات تحليلل تلم
SPSS       (طريقة استخدام تم كما للمتغيرات، والمتعدد الثنائي  ،والتحليل

    . النحلدار      طريقلة توظيلف وتم الوصفي الحصائي التحليل في المتقاطعة  الجداول
فلي           المتعلددة النحلدار وطريقلة الفرديلة البحلث فرضليات تحليلل فلي  البسليط

اثر          يفترض والذي للبحث الكلي النموذج الداريلة  اختبار نملو الريادة  عللى
      . اهميلة   ملدى للبحلث العلام النملوذج اثبلت والمتوسلطة الصلغيرة  المشلروعات

ليسلت           المتغيلرات بعلض أن ملن بلالرغم والتلابع المسلتقل المتغيلر بيلن  العلقة
       . تلم     قلد الحصلائية اللدللت ذات العلقلات كلل احصلائية دلللة ذات علقلة  لهلا

. البحث         نتائج مع يتماشى فريد نموذج استنتاج وتم تتبعها
والدراسلات           البحلوث وبعلض البحلث هلذا بيلن التشلابه أوجله ملن الرغلم  عللى

البحلث            هلذا ان الدراسلة؛ال قيد الموضوع في السودان خارج تمت  السابقةالتي
: في      والمتمثلة السمات ببعض تفرد قد
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قطلاع        ♦ فلي لدراسلةالريادةالدارية المحلاولت اوللى ملن البحث هذا  يعتبر
. السودان     في والمتوسطة الصغيرة الصناعات

لداء           ♦ كمتغيلر العلاملين علدد في الزيادة تناوله في البحث هذا  يختلف
حجلم           عللى تركلز السلابقة الدراسلات معظلم ان حيلن فلي المشلروعات  ونملو

. والربحية  المبيعات
والريلادة        ♦ المشلروعات لتنظيلم الكلية السياسات اثر يتناول البحث  هذا

 . السابقة           البحوث من كثير في اليها التطرق يتم لم كقضية الدارية

: تصلنيفهاالى           تلم توصليات اسلتخلص كملا وعمليلة نظريلة نتلائج إللى البحث  وخلص
. المستقبلية         والدراسات للبحوث وتوصيات محددة وتوصيات ، عامة توصيات
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